
Γ΄ κλίση ουσιαστικών   (γνκ. σε  -is)



Η τρίτη κλίση ουσιαστικών έχει ονόματα και των τριών γενών. Τα αρσενικά  και τα θηλυκά κλίνονται με τις ίδιες καταλήξεις. Τα ουδέτερα μπορούν ν’ αλλάξουν στις τρεις όμοιες πτώσεις τους, ονομαστική, αιτιατική, κλητική. Η τρίτη κλίση δεν έχει σταθερή κατάληξη στην ονομαστική ενικού. Έχει όμως πάντοτε  γενική ενικού σε  -is , απ’ όπου αναγνωρίζουμε και την κλίση του ονόματος. 

  Ανάλογα με το χαρακτήρα του θέματος τα ουσιαστικά της τρίτης κλίσης  διαιρούνται σε :
· Φωνηεντόληκτα  (χαρακτήρα θέματος –i)
· Συμφωνόληκτα

 Όλα τα φωνηεντόληκτα είναι ισοσύλλαβα, ενώ τα συμφωνόληκτα είναι περιττοσύλλαβα.

   Α.  Τα αρσενικά και τα θηλυκά της τρίτης κλίσης κλίνονται με τις ίδιες καταλήξεις και είναι    άλλοτε καταληκτικά, έχουν δηλαδή στην ονομαστική του  ενικού κατάληξη –s  (π.χ. duc –s > dux) και άλλοτε ακατάληκτα, χωρίς καμιά κατάληξη στην ονομαστική του ενικού π.χ. consul.
B. Τα ουδέτερα έχουν με τα αρσενικά και τα θηλυκά όμοιες την γενική, τη δοτική και την αφαιρετική και των δύο αριθμών και είναι όλα ακατάληκτα.

  Τα ουσιαστικά της τρίτης κλίσης διαιρούνται επίσης : 
· Σε μονόθεμα : έχουν δηλαδή ένα θέμα από το οποίο και σχηματίζονται όλες οι πτώσεις
                                Π.χ. dux – ducis
· Σε διπλόθεμα : τα οποία έχουν δύο θέματα: ένα από το οποίο σχηματίζεται η ονομαστική και κλητική του ενικού και άλλο ένα από το οποίο σχηματίζονται  οι υπόλοιπες πτώσεις του ενικού και όλες του πληθυντικού 
                         Π.χ. miles – militis





ΔΙΑΚΡΙΣΗ  ΓΕΝΟΥΣ


· Λογικό γένος

1. Τα ονόματα που δηλώνουν αρσενικό πρόσωπο είναι αρσενικά :
                          pater  - patris

2. Τα ονόματα που δηλώνουν θηλυκό πρόσωπο είναι θηλυκά :
                          mater – matris

3. Τα ονόματα ποταμών είναι αρσενικά :
                          Tiberis – is

4. Τα ονόματα φυτών και δέντρων είναι θηλυκά :
                          arbor – arboris

5. Τα ονόματα πόλεων είναι θηλυκά :
                          Neapolis – is

6. Τα ονόματα μετάλλων είναι ουδέτερα :
                          aes – aeris


· Γραμματικό γένος


1. Αρσενικά 

· ο                                  εξαιρείται     			 caro, carnis  Θ
· οr                                 εξαιρείται    		             marmor, marmoris  Ο
· os, - oris
· er, - eris
· es  (περιττοσύλλαβα)   pes, pedis
· nis, -nis     finis, finis
2. Θηλυκά

- is   navis, navis  (ισοσύλλαβα)             εξαιρούνται     collis, collis 
	mensis, mensis
	unguis, unguis  
	postis, postis
      - us          - utis   	 salus, salutis                           
                      - udis      laus, laudis                                 
      - es        		 caedes, caedis    (ισοσύλλαβα)          
      - as, -atis  	             civitas, civitatis
      -do, -dinis             magnitudo, magnitudinis    εξαιρείται  ordo, ordinis A
      - go, -ginis             imago, imaginis
      - x                          lex,  legis                    εξαιρείται     grex, gregis  A
      - io, -ionis              legio, legionis
      - os, - otis              dos, dotis
      -σύμφωνο + s        ars, artis                 εξαιρούνται      fons, fontis  A
                                                                                       mons, montis  A

3. Ουδέτερα 

-c
-al
-e
-n (-men)
-t
-ar
-ur
-us
Καταλήξεις τριτόκλιτων ουσιαστικών
Numerus singularis

  		 Αρσενικά – θηλυκά  			                 Ουδέτερα 
       Nom.          -                                   		 -        
           Gen.  	           –is                           			          -is
Dat.    	  –i                             			          -i
Acc.  	           -em (-im)                			            -
Voc.                 -                             			            -
Abl.                – e (-i)                      			           -e (-i)
Numerus pluralis
 
Αρσενικά – Θηλυκά                                 Ουδέτερα
Nom.   		–es                                  	         -a (-ia)
Gen.    	          -um (-ium)                    	         -um (-ium)
Dat.   		          – ibus                            	         -ibus
Acc.  		           -es (-is)                         	          -a (-ia)
Voc.                         –es                                	          -a (-ia)
Abl.                         –ibus                                          -ibus
	
Παραδείγματα

Numerus singularis

Nom. 		          Lex				 homo
Gen			legis				 hominis
Dat.			 legi 				 homini
Acc.		  	 Legem			 hominem
Voc.			 lex 				 homo
Abl.			 lege 				 homine

Numerus pluralis

Nom. 			 leges  			 homines
Gen. 			 legum 			 hominum
Dat. 			 legibus		           hominibus
Acc. 			 leges 				 homines
Voc. 			 leges				 homines
Abl. 			 legibus 			 hominibus



Κανόνες χρήσης των δεύτερων τύπων  - παρενθέσεων


1. Για αρσενικά και θηλυκά

· Τα ισοσύλλαβα ονόματα σε  -is (-is)  και  -es (-is)  και όσα έχουν τουλάχιστον δύο σύμφωνα πριν από την κατάληξη  - is  της γενικής ενικού   έχουν γενική πληθυντικού  -ium  και δύο αιτιατικές σε –es & -is.

              Navis, navis 	 	 navium 	 	 naves (navis)
              Caedes, caedis	  	caedium 		 caedes (caedis)
              Mons, montis  	        montium          	 montes (montis)
              Fons, fontis   	  	fontium  		 fontes (fontis)

· Τα ονόματα πόλεων και ποταμών σε –is (-is)  και τα ονόματα turris –is (=πύργος)  και vis (=δύναμη, βία) έχουν αιτιατική  ενικού σε  -im  και αφαιρετική ενικού σε –i. Το όνομα turris έχει πληθυντικό turres – ium   και το vis    vires – ium.

Παραδείγματα 

Numerus singularis

Nom. 		 Neapolis   	   Tiberis  	  turris  	   vis
Gen.  		 Neapolis   	   Tiberis   	  turris  	    - 
Dat.		 Neaoli   	   Tiberi    	  turri    	    -  
Acc.		 Neapolim   	   Tiberim 	  turrim 	  vim
Voc.		 Neapolis    	   Tiberis  	  turris   	    -
Abl.		 Neapoli   	   Tiberi   	  turri     	   vi

Numerus pluralis

Nom.     				           turres    	    vires
Gen. 					           turrium 	    virium 
Dat.					           turribus 	    viribus 
Acc. 						 turres (-is)	    vires (-is)
Voc. 						 turres  	    vires 
Abl. 						 turribus 	    viribus


· Όσα τριτόκλιτα ουσιαστικά προέρχονται από τριτόκλιτα επίθετα  όπως το Carthaginiensis –is από το επίθετο  carthaginiensis –is – e   και το familiaris – is   από το familiaris –is-e  έχουν αφαιρετική ενικού –i  , γενική πληθυντικού –ium , αιτιατική πληθυντικού –es, -is.

· Για τα ουδέτερα
Τα ουδέτερα σε   -al , -ar, -e    κλίνονται  με τις καταλήξεις  των παρενθέσεων. Έχουν :
· αφαιρετική ενικού σε –i
· γενική πληθυντικού σε   -ium
· ονομαστική, αιτιατική, κλητική σε –ia
· 
Numerus  singularis

Nom. 	       mare   			       nomen
Gen. 		maris 					 nominis
Dat. 		mari  		ΑΛΛΑ			 nomini
Acc. 		mare					 nomen
Voc.	            mare			   	            nomen
Abl. 		mari 					 nomine
Numerus pluralis

Nom. 		 maria   				 nomina
Gen.	           marium 				 nominum
Dat.	           maribus 				 nominibus
Acc.               maria			           nomina
Voc.               maria 			           nomina
Abl.                maribus				 nominibus


Όλα τα υπόλοιπα ουδέτερα δεν έχουν κανένα δεύτερο τύπο.

 ΣΗΜΕΙΩΣΗ 1:  Τα ονόματα :	 adulescens , -entis    (νεαρός)
 bos, bovis (βόδι)
 coniunx, -gis (σύζυγος)
 exsul, -ulis (εξόριστος)
 homo, -inis  (άνθρωπος)
 hostis, - is  (εχθρός)
 interpres, - etis  (ερμηνευτής)
είναι   αρσενικά και θηλυκά.


ΣΗΜΕΙΩΣΗ 2 : Τα ονόματα :	 elephans, -antis (ελέφαντας)
 familiaris, -is (φίλοι)
 penates, -ium (οι θεοί του σπιτιού)
 princeps,-ipis (ηγεμόνας)
 pugillares –ium (πλάκες αλειμμένες με κερί)
 sapiens, -entis (σοφός)
 senex, -senis (γέρος)
 sequester,- stris (μεσολαβητής)είναι    αρσενικά.

Εξαιρέσεις τρίτης κλίσης


· Έχουν αφαιρετική ενικού σε –e  και σε –i τα :
Navis, navis  (πλοίο)
Avis, avis  (πουλί)
Unguis, unguis (νύχι)
Rete, retis  (δίχτυ)
Locuples, locupletis(πλούσιος) και αdulescens, adulescentis(νεαρός)


· Έχουν γενική πληθυντικού σε –um  & - ium  τα :
Civitas, civitatis  (πολιτεία)
Utilitas, utilitatis (χρησιμότητα)
Dignitas, dignitatis (αξία, αξιοπρέπεια)
Aetas, aetatis  (ηλικία)


· Έχουν γενική πληθυντικού   -um (αντί –ium) :
Pater, patris (πατέρας)
Mater, matris (μητέρα)
Frater, fratris (αδελφός)
Sedes, sedis (κάθισμα)


· Έχουν γενική  πληθυντικού σε    -ium  (αντί –um)
Dos, dotis (προίκα)
Samnites, Samnitium (Σαμνίτες)
Vires, virium (δύναμη, βία)
Penates, penatium (οι θεοί του σπιτιού)

Κλίση ανωμάλων ουσιαστικών
Numerus singularis

Nom. 		 caro 		senex 		 vis 		 opis
Gen. 		 carnis 	senis  		  - 		   -
Dat. 		 carni 		 seni 		  - 		   -
Acc. 		 carnem 	 senem 	vim 		opem
Voc. 		 caro 		 senex  	  - 		   -
Abl. 		 carne            sene 		vi 		ope

Numerus pluralis

Nom.		carnes 	senes  	vires  		opes
Gen. 		carnium 	senum 	virium 	opum
Dat. 		carnibus 	senibus 	viribus 	opibus
Acc.	            carnes (-is)	senes 	 	vires (-is) 	opes 
Voc. 		carnes 	senes 		vires 		opes
Abl. 		carnibus 	senibus 	viribus 	opibus



